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 التعريف بالبحث :-1

 : واهمية مقدمة البحث1-1
في مختمف الجوانب البدنية والمهارية  كبير   الجماعية تطور  شهدت الالعاب      

والخططية والنفسية , وكرة اليد واحدة من الالعاب الجماعية التي شممها هذا التطور 
وبدأت تستأثر باهتمام العديد من المتابعين والباحثين نظرا  لما تتميز به من اثارة وقوة 

 وسرعة في الاداء البدني والمهاري. 

وقدددد لعبدددت البحدددوث والدراسدددات دورا  أساسددديا فدددي تطدددوير الحركدددة الريا دددية مدددن      
خددد ا  الدراسددددات التدددي قدددام بهدددا الكثيدددر مدددن البددداحثون ومدددن  دددمنها دراسددددات حدددوا 

ة صدار الشد ا الاختبار والقيداس والبايوميكانيدو والانجداز الريا دي وفدي ااوندة ا خيدر 
هددو الدراسددات التددي كافددة لمجدداا الريا ددي الددذين يعممددون فددي ا الددذي يشدد ا المدددربين

 تسهم في مجاا البايوميكانيو والتدريب والاختبارات والانجاز الريا ي .

وتشددهد لعبددة كددرة اليددد اهتمامددا  محدددودا  فددي القطددر العراقددي نظددرا  لقمددة ا مكانيددات     
تدريبيدددة والقددددرات ومتطمبدددات تطدددور هدددذا المعبدددة العالميدددة المهمدددة مدددن مددددربين ودورات 

واختبدددارات خاصدددة مقنندددة تعمدددا عمدددن انتقددداء ال عبدددين فدددي بدايدددة عمدددرهم الريا دددي  
وعوامددا أخددرا لهددا ع قددة مباشددرة و يددر مباشددرة فددي تطددور وتقدددم فعاليددة كددرة اليددد فددي 

 قطرنا الحبيب.

وتعددددد الاختبددددارات جددددزءا  أساسدددديا  فددددي خطددددة تحسددددين المسددددتوا البدددددني والمهدددداري      
كددرة اليددد وان عمميددة بندداء اختبددارات جديدددة لقيدداس المهددارات  والخططددي لحددراس مرمددن

ا ساسية في لعبة كرة اليد باتت  درورة قصدوا لابدد مدن ئجراوهدا والعمدا عميهدا عمدن 
  وان استخدام اختبارات ثبتت ص حيتها عدن طريدا الدراسدات التدريبية  طوا العممية
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لمعمدددا الجيدددد  كمدددا ان وجدددود والتجدددارب العمميدددة والميدانيدددة تعدددد الددددعامات ا ساسدددية 

مسدددتويات ومعدددايير لهدددذا الاختبدددارات يسدددها مدددن عمميدددة ئعطددداء الددددرجات والمقارندددات 
وخاصدددة فدددي الاختبدددارات عمدددن شدددكا بطاريدددة   والتدددي يمكدددن عمدددن أساسدددها اختصدددار 

مدربين والمدرسين في اختيدار ال عبدين ا كثدر كفداءة وا كثدر شدمولية مالوقت والجهد ل
 الاختبارات. من  يرهم في هذا

هدددو أحدددد العمدددوم التدددي ترتكدددز عمدددن عمدددوم أخدددرا مثدددا الريا ددديات  وعمدددم البايوميكانيدددو
وا حصددداء والفيزيددداء والميكانيكدددا الحيويدددة والعمدددوم ا خدددرا المرتبطدددة بالحركدددة لدددذلو لا 

  وكددذلو  يمكددن ئجددراء التحميددا لمحركددة دون وجددود جميددم العناصددر المدد ثرة فددي ا داء
يمكّن المدرب من الحصوا عمن مجموعة كبيرة من المعمومات الفنية لممهارة الحركيدة 

 .التي تفيد في التعميم والتدريب بشكا جيد وتطوير المستوا الفني 

ولكددي يحقددا حددارس المرمددن بكددرة اليددد الاداء المهدداري الامثددا عمددن مسددتوا عددالي     
خدام قدراته البدنية في الاداء المهاري في است ف    عنيجب ان يمتمو فن اداء جيد 

فدي عمميددة صددد الكدرات المصددوبة مددن  جميعهددا المنافسدات ومنهددا المهدارات المسددتخدمة
قبددا ال عبددين مو ددوع هددذا البحددث والتددي تقددود الددن التكنيددو المثددالي لمحددارس  وذلددو 

لمنافسدات الاداء الجيد في ا الاهميتها في الاداء الجيد لدا حارس مرمن كرة اليد وهذ
 بالتاكيد له مردود ايجابي عمن الفريا في تحقيا نتاوج طيبة  .

ادا الن ظهور حارس المرمن في كرة اليد كعاما مهم في هذا المعبة  كا ذلو      
الفرا التي تمتمو  يعدا الكثير من الباحثين انه عاما الفوز والخسارة ولهذا تكون ئذ

ن تراهم في مقدمة الفرا في البطولات المحمية والعربية والدولية   و حراس مرمن جيد
وخاصة ان اداء حارس المرمن في كرة اليد يتميز بالسرعة والاستجابة الحركية ورد 

يتطمب عمن المدربين في هذا الاختصاص اعداد تمرينات خاصة عمن ئذ الفعا 
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تي تجعا حارس  وء ذلو لموصوا الن حارس مرمن يتصف بهذا المواصفات ال

 المرمن بارزا عمن الصعيد المحمي والعربي والدولي .

في أعدداد أدات مو دوعية لتقدويم المسدتوا  من خ ا ما تقدمأهمية البحث  تكمنو    
مدددن أهميدددة لممهدددارات ا ساسدددية لحدددراس و  المهددداري لحدددراس مرمدددن المتقددددمين بكدددرة اليدددد

لريا ددية فاندده لابددد مددن تددوفير المرمددن بكددرة اليددد مددن حيددث ممارسددتها فددي المنافسددات ا
وساوا القياس المناسبة لمتقويم ومعرفة و م الحارس النسدبي قياسدا بأقرانده مدن خد ا 

بعض المت يدددددرات بددددد وع قتهدددددابندددداء اختبدددددارات موحددددددة تظدددددم أهدددددم المهددددارات ا ساسدددددية 
 ف   عن المعيار الذي يتناسب و طبيعة المجتمم . البايوميكانيكية

 مشكمة البحث: 1-2
 الاختبدارات  ازدياد الاهتمام بحراس مرمن كرة اليد في الاونة الاخيرة  وبنداءئن 

مدددن مهدددارات حركيدددة  لهدددم مدددا هدددو الا التحديدددد الكمدددي لقدراتددده بشدددكا دقيدددا ومدددا يمتمكددده

  ا مدر الدذي يسدتوجب اختبدارات ذات شدروط ومواصدفات محدددة مبنيدة أساسية وبدنية

المتتبعين لهدذا المركدز الحسداس فدي هدذا وفا أسس عممية   ولاحظ الباحث كونه احد 

مدددربا لحددراس مرمددن لممنتخددب الاولمبددي العراقددي و المعبددة مددن خدد ا ممارسددته كحددارس 

مرمن ندادي الجديش الريا دي  تيسدر القسدم منهدا مدم ا شدارة ئلدن القصدور فدي ت طيدة 

 –ا مددر الددذي يتطمددب سددد هددذا النقصددان  –القسددم ااخددر لددبعض المهددارات ا ساسددية 

ن تحديددد الو ددم النسددبي لمحددارس نسددبة ئلددن أقراندده فددي المعبددة يدددعو ئلددن توحيددد كمددا أ

هذا الاختبارات من خد ا ئطدار مرجعدي متكامدا عمدن شدكا بطاريدة اختبدار يمكدن أن 

تتيسر لجميم العاممين في هذا المجاا   وفي الوقدت نفسده تحددد لهدا الشدروط الموحددة 
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اليددد  ددمن حدددود المجتمددم   مددن هنددا  ن بكددرةمددوتددوفير المعيددار المناسددب لحددراس المر 

اعدددددداد اختبدددددارات مهاريدددددة مناسدددددبة لت طيدددددة القصدددددور فدددددي تبدددددرز مشدددددكمة البحدددددث فدددددي 

 الاختبارات السابقة تواكب التطور الحاصدا لكدرة اليدد ولمركدز حدارس المرمدن بالتحديدد

بعددض  وايجدداد الع قددة بينهددا وبددينيمكددن الاسددتعانة بهددا فددي تقددويم المهددارات ا ساسددية 

والتي تعكس الحالة البدنية والحركية والمهارية لحدراس مرمدن  يرات البايوميكانيكيةالمت 

 كرة اليد في العراا  .

  اهداف البحث : -1-3
مرمدددن كدددرة اليدددد لانديدددة الددددوري  المتقددددمين بنددداء اختبدددارات مهاريدددة لحدددراس -1

 الدرجة الاولن والممتازة.
لكددا  والمسددتويات الدددرجات المعياريددة الاختبددارات مددن خدد ا تحديددد تقنددين  -2

نديدة كدرة اليدد  ب المتقددمين لحدراس مرمدنمهاريدة الختبدارات لاا من وحدات
 الدوري الدرجة الاولن والممتازة .

التعددددرف عمددددن الع قددددة بددددين بعددددض المهددددارات الاساسددددية والزوايددددا النسددددبية  -3
ة وبعددددض المت يددددرات البايوميكانيكيددددة لحددددراس مرمددددن دوري النخبددددة والدرجدددد

 الاولن بكرة اليد. 

 فرض البحث: -1-4
ع قة ذات دلالة احصاوية بين بعض المهارات الاساسية وبعض المت يدرات لاتوجد   

 لحراس مرمن المتقدمين بكرة اليد . البايوميكانيكية
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 مجالات البحث: 1-5
انديدددة دوري الدرجدددة الاولدددن  المتقددددمين حدددراس مرمدددن -: المجـــال البشـــري 1-5-1

 . 2214/ 2213والممتازة بكرة اليد لمموسم الريا ي 

 .     1/4/2215الن  12/1/2214المدة  -: المجال الزماني 1-5-2

جميدم القاعدات الريا دية التابعدة ل نديدة المشداركة فدي  -: المجـال المكـاني 1-5-3
وقاعة ندادي الكوفدة وقاعدة ندادي وهي )قاعة نادي القاسم  دوري الدرجة الاولن والنخبة

الكرخ وقاعة نادي وسام المجدد وقاعدة مركدز شدباب السديدية وقاعدة ندادي نفدط الجندوب 
 .وقاعة نادي كرب ء وقاعة نادي ديالن قاعة وزارة الشباب والريا ة في ميسان(

 



Abstract 

This dissertation includes the following five chapters   

Chapter One: Introduction and The Research Significance  

Through this chapter, the researcher addresses the importance and greater role 

played by handball goalkeeper, since he is considered the most significant actor 

in the team on two levels of attacking and defensive positions as well as his 

effect on the team performance. In addition, the researcher deals with the 

aspect of game improvement and level of team performance, and particularly 

the defensive position, wherein the requirements for the goalkeeper become 

quite various, diversified and rapidly changeable with certain degree of 

difficulty. Some of these requirements are tests and measurement, as tests are 

considered the essential part in developing plan of physical, skillful and 

arranging levels of handball goalkeeper. The process of constructing new tests 

for measuring the basic skills in handball game becomes absolutely necessary 

to be carried out and to be worked on it along the teaching process. Using the 

tests proves its validity by scientific studies and field experiments which form 

the basics of any genuine effort. Some levels and standards for these tests 

facilitate the process of marking and drawing comparisons and specifically in 

terms of battery tests.  

The research significance lies, as mentioned above, in the importance of basic 

skills for handball goalkeeper through playing this game in athletic 

competitions, in which it seems necessary to provide all suitable instruments of 

measurement in order to evaluate and recognize the goalkeeper's relative 

position in comparison to his counterparts by building unified tests , including 

the most important basic skills in terms of some biomechanical variables  and 

relative angles , in addition to the standard which fits the nature of society.  

The Research Problem  

The increasing attention paid recently to handball goalkeepers and designing 

training curriculum for them is merely to determine accurately their 



quantitative capacities and basic, physical and dynamic skills. Such matter 

demands certain tests of some specific conditions and descriptions constructed 

according to scientific basics. The researcher is a good observer of this 

important position in this game through his role as the goalkeeper of Iraqi 

Handball Olympic Team and coach for goalkeepers of El-Jaish Sports Team. 

This facilities the process though with some shortcomings in terms of acquiring 

the basic skills, such matter needs to be fulfilled. Determining the relative 

position of goalkeeper in comparison to his peers in this game calls for 

unifying these tests by an integrated referential framework in form of tests 

battery , through which it can be made easy to all staff members in this field 

according to most updated methods by utilizing some mechanical variables and 

relative angles for goalkeepers. 

The Research Aims  

The research aims at the following goals:- 

1- Designing skill tests in terms of some biomechanical variables and relative 

angles for handball goalkeepers for first and excellent series of clubs. 

2- Rationing the skill tests in terms of  some biomechanical variables and relative 

angles for , Determining the level of standard degrees for all units of skill tests 

in terms of biomechanical variables and relative angles for handball 

goalkeepers as members of research sample. 

3- Identifying the relationship among some basic skills and relative angles and 

some biomechanical variables for the handball goalkeepers for both elite and 

first class cup. 

The Research Hypotheses :There is on statistical singifgant differences 

among some basic skills with some biomechanical variables of advanced 

handball goalkeepers. 

The Research Disciplines   

1- The human discipline : Goalkeepers of first class culp of handball for athletic 

season of 2013-2014 



2- The spatial discipline : all sport halls of parcipating teams in the first class 

championship as following (The hall of Al-Qassim Team, Al Kufah team hall ,                  

Al Karkh team hall , Wissam  Almajd team hall, Al-Saydiya young team hall , 

Naft Al-Janoob team hall, Karbla team hall ,Diyala team hall and hall of The 

Ministry of Sports and Youth in Maysan) 

Chapter Two (Theoretical Framework and Similar Studies) 

Through this chapter, the researcher deals with group of theoretical studies of 

certain correlation to the biomechanical test and measurement (tests, tests 

significance , tests classification, steps of tests preparation  and construction, 

the scientific basics for these tests, dynamic skill , methods of skill tests in 

athletic games, the concept of dynamic analysis  , angular momentum, an 

angular kinetic energy , the relative angles , the handball goalkeeper). In 

addition , the researcher addresses some previous similar studies submitted by 

other researchers like (Abdul Wehab Ghazi Humoodi , Hussein Ali hasan) .  

Chapter Three ( The Research Methodology and Field Procedures)   

In this chapter, Descriptive Survey Method was utilized by researcher in order 

to determine the skill tests in the light of previous studies after being verified 

by specific experts , and some basic skills of handball goalkeepers were 

identified as well. The research community was constituted by goalkeepers 

from Premier and  First Division Leagues of Handball Game in Iraq for sports 

season  of 2014-2015 who were 93 goalkeepers. The research sample was 

chosen deliberately, which includes 93 goalkeepers representing First Division 

League and Iraqi Elite Leagues Premier Division. After the major experiment 

was concluded, the researcher utilized the following statistic instruments ( 

Mean, Standard Deviation , Percentage , Pearson's correlation coefficient , 

 Spearman's rank correlation coefficient , Range, Skewing factor , T test for 

independent, uncorrelated samples  , Factor Analysis,  Standard Scores) . 

Chapter Four (Results, Analysis and Discussion) 



This chapter involves the results, analysis and discussion , wherein the results 

were figured out by using statistic instruments. These outcomes were processed 

and analyzed by presenting them in tables and were discussed in scientific 

approach by adopting certain scientific references. 

Chapter Five (Conclusions and Recommendations)  

Through this study, the researcher summed up some of the most important 

concluding remarks as follows:- 

1- The factorial analysis of intercorrelation matrix for the skills tests carried out 

by handball goalkeepers enabled the researcher to figure out four factors , three 

of which showed their importance in the light of the conditions of factors 

admissions.  

2- The study determined and nominated the elicited tests by following names ( 

skills tests of handball goalkeepers of Iraq Elite and First division Leagues, 

which suit the environment in Iraq. 

3- This dissertation determined the standards ( standard degree which is 

consecutively modified ) for elicited tests. 

The recommendations include the following : 

1- The concluded tests should be distributed to coaches of handball goalkeepers of 

Elite and First division Leagues in Iraq in order to be applied and make use of 

its items specifically in choosing the sample goalkeepers. 

2- The elicited skill tests should be utilized and applied by handball goalkeepers 

in order to find out the skills capability. 

3- The standards reached at in processes of evaluation and classification should be 

adopted and some training programs should be designed on the bases of 

concluded skills tests. 

4- Similar studies and investigations on different age categories should be made 

for instance the young players.     




